
nám o dvě třídy větší za cenu 1 097 000 Kč bez DPH. 
Částka na doplacení nového minirýpadla bude čerpána  
z úvěru. 
 Na minulém jednání zastupitelé rovněž odhlasovali 
uzavření dvou úvěrových smluv. Ta první, na 27 milionů 
korun, s úrokem 0,94 % zafixovaným na 10 let, byla uzavře-
na na výstavbu kanalizace na Hynkově. Finanční prostřed-
ky budou sloužit na vybudování nového kanalizačního 
systému, včetně biologických dočišťovacích rybníků. 
Druhá na 15 milionů korun, s úrokem 3M pribor + 0,49 %, 
což je v tuto chvíli 0,85 %, poslouží k profinancování dvou 
projektů, na které naše obec obdržela dotace. Splatnost 
úvěru je 2 roky a obec k jeho uzavření musela přistoupit, 
neboť jinak by přidělené dotace nemohla vyčerpat. Prvním 
projektem je výstavba sociálních bytů v domě č. p. 20, tím 
druhým výtvarná a keramická dílna v budově školy. V tuto 
chvíli na oba investiční záměry probíhají výběrová řízení  
s cílem, aby byly stavební práce zahájeny o prázdninách. 
 Deštivé počasí trochu komplikuje opravu chodníků 
v části od křižovatky u Tesařů po obchod s potravinami 
COOP. Současně jsme začali s opravou vjezdů v této části 
obce a také s rozšířením komunikace. Vyžádala si to situ- 
ace, která nastává v době, když je ve skanzenu nějaká akce 
s vyšší účastí. Automobily parkují po obou stranách ulice 
a dvě protijedoucí auta si pak nemohou vyhnout. Žulo- 
vé obrubníky nám zůstaly z rekonstruovaných chodníků, 
lámané kameny z opravené krajské komunikace. Veškeré 
výkopové práce, odvoz zeminy a dovoz materiálu zajišťu- 
je obec. Dláždění jsme zadali stejné firmě, která tyto práce 
prováděla při opravě krajské komunikace v minulém 
roce. Zatím to v této části obce moc hezky nevypadá, ale 
až stavební práce skončí, určitě se celkový dojem zlepší  
a hlavně zde bude bezpečněji.
 Od června má obec 3 nové pracovní síly. Byl s nimi 
uzavřen poměr na dobu určitou, a to do 30. 11. 2020. Na 
mzdy těchto pracovníků nám výraznou měrou přispívá 
pracovní úřad z fondu zaměstnanosti. Jsme za to rádi, 
neboť veřejná prostranství obou částí obce jsou poměrně 
rozsáhlá, po vydatných deštích roste tráva a plevel velice 
rychle, a je potřeba s tím něco udělat.
 Přeji Vám příjemné léto, pokud možno bez koronaviru 
a bez roušek.

starosta
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Vážení spoluobčané,

 letošní počasí je plné překvapení. Po extrémně suchém 
jaru jsme se dočkali velmi vydatných, několikadenních 
dešťů. Naštěstí ani v jedné části naší obce nedošlo k po-
vodním, které se však nevyhnuly mnoha dalším místům  
v republice. Asi nejvíce škody voda napáchala v nedale- 
kém Šumvaldu, Břevenci, Oskavě a Dlouhé Loučce. Rada 
obce rozhodla o zaslání materiální podpory do této oblasti 
ve formě nářadí a potravin ve výši 15 tis. Kč. Pomocnou 
ruku poskytli také naši hasiči, kteří v neděli dne 14. 06. 
navštívili Šumvald a Břevenec, kde pomohli s úklidem 
následku povodní. 
 V Hynkově pokračuje rekonstrukce páteřní sítě 
nové kanalizace na plné obrátky. Stavební firma musí 
řešit nejednu komplikaci, neboť v trase kanalizace se 
mnohdy nacházejí další inženýrské sítě. V minulém týdnu 
nastoupila další stavební parta, která zhotovuje přípojky 
k jednotlivým nemovitostem, jež budou prozatím končit 
takzvanou revizní šachtou, umístěnou většinou na hranici 
pozemku vlastníka. Do této šachty budou svedeny veškeré 
splaškové i dešťové vody z každého domu. V minulých 
týdnech obdržela většina majitelů domů na Hynkově od 
Magistrátu města Olomouce, odboru životního prostředí, 
oddělení vodního hospodářství dopis a část projektové 
dokumentace se zákresem umístění septiku a napojení na 
centrální kanalizaci. Mnozí z Vás byli z návrhu umístě- 
ní septiku trochu rozpačití a ptali se, zda je možné zakresle- 
ný záměr změnit? Skoro na každé stavbě je to tak, že během 
výstavby dochází ke změnám. Ty se musí před kolaudací 
zaznamenat a projednat v řízení, které se jmenuje změna 
stavby před dokončením. Píši o tom proto, abych některé 
z Vás uklidnil. Pokud se ukáže, že existuje lepší, technicky 
možné řešení, než je uvedeno v projektové dokumentaci, 
bude se postupovat podle závěru učiněného na stavbě  
a následně dojde k úpravě projektové dokumentace. 
S Hynkovskou kanalizací rovněž souvisí výměna mini-
rýpadla, o které rozhodli na minulé schůzi zastupitelé. 
To současné vlastní obec asi rok a je to velký pomocník, 
který neměl za celou dobu provozu jedinou poruchu. Při 
kopání otvorů pro septiky na Hynkově se však ukázalo, 
že potřebujeme rýpadlo, které bez potíží dosáhne až do 
hloubky 3,5 m. S dodavatelem provozovaného minirýpad- 
la bylo dohodnuto, že jej vykoupí za cenu 500 000 Kč bez 
DPH (původní cena byla 569 000 Kč bez DPH) a dodá 
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Doba zrání muchovníků je opět tady

 Před 6 lety byly společně se švestkami vysázeny na 
návsi muchovníky - stromové borůvky. Mnoho z Vás pořád 
neví, že je to velice chutné ovoce, vhodné na výrobu šťávy,  
marmelád či jen tak na pojídání, když jdete okolo. 
 Letos, po vydatných deštích, jsou plody muchovníku 
obzvláště šťavnaté a vydařené, tak neváhejte, trhejte  
a ochutnávejte ☺.

Jaký byl školní rok 2019/2020?

 Školní rok 2019/2020 v Základní škole Příkazy 
začal jako každý jiný. Do lavic usedli 44 žáčci a nic 
nenasvědčovalo tomu, že nakonec bude úplně jiný a zcela 
jistě nezapomenutelný. 
 Kromě povinného učení jsme stihli společně prožít 
Drakiádu, Dýňobraní, Předvánoční Příkazy,… a v únoru 
se ještě s rodiči sejít nad otázkou 5. ročníku. 
 A jak to bylo od 11. března dál, již všichni víme. 
Domácí vzdělávání neodradilo nikoho, pustili jsme se 
do něj s vervou, ale myslím si, že jsme se všichni hrozně 
těšili na 25. květen, kdy jsme mohli dveře školy opět 
znovuotevřít. Musíme přiznat, že zájem o návrat žáků do 
školních lavic nás potom velmi potěšil. Výuku v třídních 
skupinách absolvovalo 75 % žáků, ale i s ostatními žáky 
jsme byli nadále v kontaktu a o zážitkové metody učení tak 
nikdo nepřišel.
 Největší změnou ve školním roce 2020/2021 bude 
otevření 5. ročníku. Počet žáků naší školy se tím zvýší na 
52. 
 Se všemi žáčky se znovu uvidíme 1. září na slavnostním 
zahájení nového školního roku a pevně věřím, že nenastanou 
žádná mimořádná opatření a celý rok si pořádně užijeme.
 Prožijte se svými dětmi (i vnoučaty) klidné prázdninové 
dny ve zdraví a plné zážitků.

Mgr. Milada Podolská
ředitelka školy

Marcela Prázdná

Čas je nám v patách

umí se tiše plížit
potichoučku mlžit

také přidat do kroku
zbraň mít u boku
hlasitě vystřelit

to rychlé pochválit
rozevřít svá křídla

tryskově rychlá pádla
letí s proudem času
v člověčím dresu

je nám stále v patách
v ziscích i ztrátách
drží se nás pevně

v cíli vždy vítězně

Vítání dětí

 Dne 21.6.2020 se v obřadní síni OÚ Příkazy konalo 
slavnostní vítání nových občánků. Do pamětní knihy obce 
Příkazy byly zapsány tyto děti:

Viktorie Hildebrand
Adam Beza
Jolana Lakomá
Karel Suchý

Ve školce je opět živo!

 Z důvodu pandemie Covid-19 utichlo i v naší školce na 
dva měsíce dětské štěbetání a smích.
 Od 18.května se vše vrací do běžných kolejí bez větších 
omezení. Děti se už nemohly dočkat. Těšily se na své 
kamarády, hračky, ale i na zajímavé hry a činnosti, které 
si pro ně paní učitelky denně připravují. A věřte, že není 
někdy jednoduché zvolit aktivity tak, aby zaujaly všechny 
děti. V pondělí 1. června se uskutečnil Den dětí. Na 
zahradě MŠ byly pro děti připraveny různé soutěže a hry, 
ve kterých děti uplatnily svou obratnost a šikovnost.

 Ve čtvrtek 16. června si celé dopoledne děti užívaly 
dovádění se svými kamarády na skákacím hradu.

 Škoda jen, že se z důvodu omezení nemohou v letošním 
školním roce konat již tradiční akce jako Zahradní slavnost 
nebo spaní předškoláků v MŠ.
 Přeci nás ještě čeká jedna malá slavnost, kterou je 
pasování našich předškoláků na školáky. Letos odejde do 
1. třídy celkem 15 dětí.
 Věříme, že ve škole uplatní své znalosti a dovednosti, 
které se ve školce naučily. Přejeme jim šťastné vykročení 
do nové životní etapy a věříme, že ostatním dětem se v naší 
MŠ bude líbit tak jako dosud.

L. Navrátilová
vedoucí učitelka mateřské školy Příkazy

Kulturní akce
v Příkazích a v Hynkově

ČERVENEC
  5. 7. (so) Hody - mše v kapli sv. Cyrila a Metoděje 
18. 7. (so) Fotbal - turnaj starých pánů - Sokol Příkazy
25. 7. (so) Střelby MS na „Safari“
 
SRPEN 
  1. 8. (so) Žně ve skanzenu
23. 8. (ne) Koniny (program pro děti) ve skanzenu
29. 8. (so) GULÁŠFEST na Hynkově
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„Klapači“ Matěj Chybík a David Gárský

Děti opět ve školce

Poděkování

 Na začátku nouzového stavu byla vyhlášena opatření, 
která zasáhla do života nás všech. Zrušila se spousta akcí, 
při nichž se lidé setkávají.
 Avšak čas se nezastavil. I letos přišly Velikonoce.  
Zvony odletěly do Říma. Doma jsme si říkali, co „klapači“? 
Prý v Senici budou klapat v zahradách. Ale u nás bylo 
příjemné slyšet pod oknem Jarečka i Davidy Gárské (st. 
a ml.) a Matěje Chybíka, kteří v rouškách obešli s klapači 
dědinu v obvyklých časech.
 Podobné překvapení připravili naši hasiči: prvního 
máje nad návsí mávaly stužky ze vztyčené májky až do 30. 
května, kdy se před Repre mohl přijít setkat se spoluobčany, 
občerstvit u stánků, zatančit či zazpívat, zatipovat, podívat 
na kácení máje, každý, kdo chtěl.
 Ještě bych se chtěla vrátit k lednové Tříkrálové sbírce 
na Hynkově. Všem hynkovským koledníkům, jejichž 
fotografie se zatoulaly, moc děkuji a věřím, že se zúčastní 
sbírky i příští rok.
 Díky za udržování tradic.

Božena Mikolajczyková

Jména koledníků: 
skupina 1: Štěpán Chlapík, David Peňáz, Jaroslav Sigmund

Jména koledníků: 
skupina 2: Michael Peřina, Adélka a Markétka Krčmovy
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Malá zpráva ze seniorklubu

 V minulém vydání našich novin jsem vám oznamoval 
přerušení činnosti zdejšího seniorklubu. Měsíc červen 
se přehoupl do své druhé poloviny a před námi jsou dva 
prázdninové měsíce. V červenci a srpnu jsme již tradičně 
„zaháleli“ a užívali si teplých dnů, vnoučat a letních 
dovolenkových pobytů. Bude tomu tak i letos a svoji 
pravidelnou aktivitu zahájíme až v závěru měsíce září. 
Jedinou výjimkou bude srpnové setkání na dvoře pana 
Jirky Kašlíka. Já osobně, a předpokládám, že nejsem sám, 
se již těším nejenom na společné setkání, ale i na dobré 
uzené, vínečko a vychlazené pivo. Dobrá hudba a případný 
tanec již k tomuto setkání samozřejmě také patří. Termín 
této hojně navštěvované akce je naplánován na středu  
19. srpna v odpoledních hodinách.
 A jak jsme z pohledu mých očí prožívali těch několik 
měsíců s různými zákazy a omezeními. Velká většina  
z nás měla najednou více času na své blízké a rodinu. 
Mohli jsme se plně věnovat svým zahrádkám anebo 
opravám svých příbytků. Pandemie a s ní vyhlášená 
opatření postihla především muže. Žádná hospoda, žádný 
fotbal. Ženy naopak mohly bez omezení stále vařit, prát 
a uklízet. Nejsem žádný velký zahradník, ale má žena 
ocenila, že jsou zavřené restaurace, já nemohu k večeru 
zajít na pivo a jsem jí více k ruce a práce na zahrádce te- 
dy rychleji pokračovala. Když jsem chodil do obchodu, 
všímal jsem si pestrobarevných roušek, které měli zákazníci 
na obličejích. Zhodnotil jsem, že místní švadlenky jsou 
šikovné a nápadité. Při cestě kolem školky mi trochu 
chybělo „štěbetání“ dětí na školní zahradě, protože i školka 
byla zavřená. Toto „štěbetání“ mi ale nahrazoval sousedův 
kohout a sem tam i křik páva z nedaleké usedlosti. To však 
k vesnici patří a je to daleko příjemnější než řev silných 
motocyklů, které se řítí po státní silnici za naší zahradou. 
Většině z nich povolená rychlost v obci nic neříká. Nyní 
je situace již veselejší. Děti mohou do školy nebo školky 
a chlapi mohou jít na pivo. V Příkazích se rozběhly práce 
na novém chodníku a parkovacích zálivech, na Hynkově 
se pokračuje se stavbou kanalizace. Tak snad přes různá 
ekonomická opatření a škrtání v rozpočtech se to nijak 
závažně v naší obci nepromítne. 
 V současnosti s velkými obavami sledujeme oblohu a na 
internetu a v televizi zprávy o počasí. Jak jsme před časem 
nadávali na veliké sucho, tak se situace úplně obrátila. 
Záběry z Uničovska a Šumperska jsou děsivé. Stále máme 
v paměti události z minulých povodní v nejbližším okolí. 
 O Litovli, Nákle, Lhotě, Střeni a Hynkovu se tehdy 
moc nikde ve sdělovacích prostředcích nepsalo, ale většina  
z nás to viděla na vlastní oči a podruhé by to zažít nechtěla.

 Přeji všem občanům Příkaz i Hynkova příjemné proži- 
tí léta. Někteří z vás se po otevření hranic jistě chystají  
k mořským plážím – vám přeji, aby se situace opět nějak 
nezvrtla a vrátili jste se v pořádku a hlavně zdraví do 
svých domovů. A na seniory se již těším na setkání při 
pravidelných středečních schůzkách a po novém roce 
v únoru se těším na náš seniorský ples - tentokrát bude 
jubilejní dvacátý.

Jaromír Tomanec

Zprávy z Rady

 Vážení čtenáři, ve sloupku VÍTE ŽE, Vás chceme 
informovat o zajímavých věcech projednávaných Radou 
obce, která se pravidelně schází každých čtrnáct dní. 
Vybrali jsme pro Vás ty nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l cenovou nabídku na zajištění administrace podlimitní 
veřejné zakázky na stavební práce - cyklostezky Příkazy 
směr Senice na Hané a cyklostezky Příkazy směr Skrbeň 
od ZVZ Konzult s.r.o., Přerov ve výši 35.000,- Kč
l žádost PKLODE s.r.o., Vsetín o pronájem plochy  
v objektu sportovního areálu na Hynkově o rozloze 72 m2  
a umístění uzamykatelného mobilního objektu pro ulože- 
ní vodáckého příslušenství
l cenovou nabídku a rozpočet na akci: „Sadové úpravy 
Příkazy - průtah“ od LT EkoLesServis s.r.o., Příkazy za 
cenu 349.012,- Kč bez DPH
l nabídku TS a B, stavební firma, spol. s r.o., Olomouc 
na výkon technického dozoru stavby „Stavební úpravy 
rodinného domu na bytový dům č. p. 20“ za cenu 18.150,- 
Kč včetně DPH/měsíc.
l smlouvu o nájmu prostor sloužících k podnikání – 
mezi Obcí Příkazy a Jednota, spotřební družstvo Zábřeh, 
za účelem provozu prodejny potravin, drogistického  
a průmyslového zboží na Hynkově, č.p. 120, za cenu 
7.000,- Kč/měs.
l cenovou nabídku pana Ondřeje Vrátného, Praha a pana 
Michala Kubíčka, Vyškov na dlaždičské práce. Cena za 
pokládku 1 m2 dlažby - lámaný kámen 400,- Kč, cena za 
pokládku 1 m2 dlažby - žulová kostka 300,- Kč, cena za 
pokládku 1 bm žulových obrubníků 200,- Kč
l cenovou nabídku společnosti PRESBETON Nova,  
Olomouc na opravu chodníků v obci od č.p. 35 po č.p. 27 
za cenu 662.439,91 Kč včetně DPH
l cenovou nabídku kamenosochaře Lubomíra Tesáka, 
Tučapy na opravu kamenného kříže z roku 1870 v lipové 
aleji směrem do Nákla za cenu celkem 84.700,-Kč

Rada obce vzala na vědomí:
l Krajský úřad Olomouckého kraje, odbor kancelář 
hejtmana - částečně vyhověl žádosti a snížil dotaci na 
elektrocentrálu pro SDH Hynkov - z 22 tis. na 11 tis. Kč
l sdělení Magistrátu města Olomouce, odbor Památko- 
vé péče, Olomouc o zaslání žádosti „Obnova původních 
okenních a dveřních výplní objektu Záloženského domu 
v Příkazích“ na Ministerstvo kultury ČR s doporučením  
k poskytnutí příspěvku ve výši 86.000,- Kč
l informaci SFDI, Praha o schválení příspěvku na akci 
„Cyklostezka Příkazy směr Senice na Hané“ ve výši 
3.763.707,00 Kč
l informace SFDI, Praha o schválení příspěvku na akci 
„Cyklostezka Příkazy směr Skrbeň“ ve výši 4.318.059 Kč
l registraci akce a rozhodnutí o poskytnutí dotace  
z Operačního programu životního prostředí Ministerstva 
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Snad je to za námi

 Tak je ten blázinec s koronavirem snad za námi. Alespoň 
u nás v Příkazích. Díky hasičům proběhlo tradiční kácení 
máje a myslivci uspořádali také tradiční výstavu trofejí 
ulovené zvěře. V klidu můžeme zajít do zahradní hospody 
Na rybníčku a opět je v provozu restaurace v našem Repre. 
Ze zvědavosti jsem tam zašel na nedělní oběd a byl jsem 
mile překvapen pestrostí nabídky, přijatelnými cenami  
a výborným kuchařem. Tož, ať jim to vydrží.
 V posledním čísle našich novin jsem vyslovil obavu 
z rozvolňování zavedeného nouzového stavu. Vrcholem 
debility některých opatření byly ochranné štíty pro 
kadeřnice. No, nedivme se, když do toho v celostátní 
komisi mluvili takoví machři jako jakýsi mladý docent, 
kterého ten, na kterém doposud všechno stálo, protože 
tomu jako profesor epidemiologie z vojenské lékařské 
akademie jediný rozuměl, z komise vyhodil. A on v televizi 
soptil, jak bezvýznamný plukovník Prymula si dovolil 
vyhodit jeho - údajně ve světě známého vědce. Nevím, co 
vymyslel. Asi se sám přeceňuje. Moje maminka by řekla, 
že se předrostl. Já znám jen tři ve světě známé velké české 
vědce: Profesora Heyrovského - polarolografie, akademika 
Wichterleho - čočky a profesora Holého - syntéza látek 
s antivirovými a antirakovinovými účinky. Nevím, jestli 
jen kvůli tomuto „vědci“ profesora Prymulu nakonec 
odstavili. No, ne vděkem vždy splácí svět.
 Nouzový stav, kromě řady omezení, přinesl i někte- 
rá pozitiva. Řekl bych, že jsme trochu procitli, nevím 
však, na jak dlouho. Např. jak společnost dosud 
nesprávně vyzdvihovala některé profese, jejichž někteří 
představitelé se stavěli do role celebrit, stojících nad námi 
– prostoduchými lidmi, kteří zvolili podle nich špatnou 
vládu a jimi neuznávaného prezidenta. Vzpomněl jsem si 
na báseň Svatopluka Čecha „Čest práci každé, která dobro 
plodí“. Znám ji dosud zpaměti. Teď však není v módě  
a nevím, jestli o ní dnešní školáci vůbec vědí. Jinak by se 
nemohli hlásit na vysokoškolská studia, která společnosti 
nic nepřináší, spíše jí škodí tím, že lidi rozeštvávají. Stačí 
se jen na internetu podívat na studijní obory, i našich 
renomovaných vysokých škol a témata jejich disertačních 
prací. To zdravý rozum nebere. Při této příležitosti mne 
zaujala odpověď našeho známého herce, jehož jméno si 
nedokážu vybavit, v naší veřejnoprávní televizi. Na otázku 
redaktorky, jak moc herci během nouzového stavu trpěli, 
odpověděl k její nelibosti, že stejně jako jiní občané a že až 

l finanční dar panu P.K., bytem Příkazy část Hynkov ve 
výši 40.000 Kč na zakoupený a instalovaný septik.
l finanční dar paní M.V., bytem Příkazy část Hynkov ve 
výši 40.000 Kč na zakoupený a instalovaný septik.
l zařazení území obce Příkazy do územní působnosti 
MAS Moravská cesta na programové období 2021 – 2027. 
l Zastupitelstvo obce Příkazy bere na vědomí možnost 
čerpání dotace na opravu asfaltového hřiště ve výši 
600.000 Kč od Olomouckého kraje. Tento bod bude 
opětovně projednán na příštím zasedání Zastupitelstva. 

Josef Škrabal

životního prostředí, Praha 10 na Biocentrum Příkazy za 
dálnicí. Dotace činí 6.151.572,00 Kč. 
l Magistrát města Olomouce, odbor stavební, Olomouc 
vydal kolaudační souhlas dokončené stavby místní 
komunikace „Silnice III/03549 Příkazy – průtah“, SO 102 
Místní komunikace

Zprávy ze Zastupitelstva obce
Zastupitelstvo obce dne 28.5.2020 schválilo:
l prodej pozemku obce Příkazy Zemědělskému družstvu 
Unčovice, Litovel, parc. č. 329/10 o výměře 181 m2 a 321/2 
o výměře 85 m2 v k.ú. Příkazy, za cenu 55.860 Kč dle 
znaleckého posudku znalce Ing. Petra Podsedníka, Pateřín. 
Veškeré náklady spojené s prodejem hradí kupující. 
l prodej pozemku obce Příkazy p.č. 1466/1 o výměře 
111 m2, k.ú. Hynkov, Z.V., část Hynkov a M.V., za cenu 
34.000 Kč dle znaleckého posudku znalce Ing. Miroslava 
Dvořáka, Skrbeň. Veškeré náklady spojené s prodejem 
hradí kupující. 
l Závěrečný účet obce Příkazy za rok 2019 včetně 
zprávy KÚOK o přezkoumání hospodaření za rok 2019  
s vyjádřením: souhlas s celoročním hospodařením, a to 
bez výhrad.
l účetní závěrku obce Příkazy za rok 2019 v jejím plném 
rozsahu. Bylo zjištěno, že schvalovaná účetní závěrka 
poskytuje v rozsahu skutečností posuzovaných podle 
zákona 563/1991 Sb., ve znění pozdějších předpisů, věrný 
a poctivý obraz předmětu účetnictví a finanční situaci 
účetní jednotky. 
Zastupitelstvo obce schvaluje výsledek hospodaření ve 
výši 13.827.839,48 Kč.
l nabídky úvěrů od České spořitelny, a.s.:
č.1. Financování opravy kanalizace a dostavby kanalizace 
na Hynkově, včetně septiků, napojení jednotlivých domů, 
biologicky dočišťovacích rybníků a doplacení kupní ceny 
za nové rypadlo ve výši  27.000.000,- Kč. 
Podmínky: úroková sazba 0,94%, splatnost 10 let, postup-
né čerpání, možnost předčasného splacení a nedočerpání 
úvěru bez poplatku a sankcí. Záruky pro poskytnutí úvěru 
– bez zajištění  
č.2 Vybudování keramické a výtvarné dílny v budově 
Základní školy a výstavba sociálních bytů v domě č.p. 20 
v Příkazích ve výši 15.000.000,- Kč.
Podmínky: úroková sazba 3M PRIBOR + 0,49%, splatnost 
2 roky, postupné čerpání, možnost předčasného splacení 
a nedočerpání úvěru bez poplatku a sankcí. Záruky pro 
poskytnutí úvěru – bez zajištění  
Zastupitelstvo obce Příkazy pověřilo starostu podpisem 
úvěrových smluv za výše uvedených podmínek.
l výměnu minirýpadla zn. č DOOSAN DX 19Z  
v odkupní ceně 500.000 Kč bez DPH za minirýpadlo 
DOOSAN DX35Z v ceně 1.097.000 Kč bez DPH. V ceně 
jsou 3 kopací lopaty s rychloupínacím uzávěrem. 
Rozdíl 597.000 Kč bez DPH bude doplacen ze schváleného 
úvěru č.1. Záruční lhůta na skryté vady je 5 let.
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teď si uvědomil, že herci nejsou žádní nadlidi a lidé budou 
chodit do divadel jen tehdy, když na to budou mít.
 Nepotěšil mne ministr školství tím, že v tomto 
období přinesl do parlamentu návrh na zrušení povinné 
matematiky u maturit. S hrůzou jsem se dočetl, že někteří 
„odborníci“ doporučují zrušit výuku chemie a fyziky. 
Přitom to jsou obory, které nás ve světě proslavily. Místo 
toho doporučují zavést výuku kritického myšlení. Aby 
mladí věděli, co si mají myslet. Ale k tomu stačí zdravý 
rozum. Ten má každý, kdo přemýšlí o dění kolem sebe. 
A k přemýšlení nutí studium matematiky. Proto by se 
počet hodin matematiky měl zvýšit. Námitky těch, kteří 
tvrdí, že kdo pro ni nemá buňky, se jí nenaučí, nejsou  
pravda. Vzpomínám, jak u maturity, při písemné zkoušce 
z matematiky vedle mne sedící budoucí ekonomická 
inženýrka, pro kterou matematika nebyla koníčkem, 
nemohla hnout s jedním příkladem. Vypočítal jsem jí ho  
a napsal na lavici. Za to mne pedagogický dozor vyhodil 
ze třídy. Naštěstí jsem měl už všechno hotové. Ale nakonec 
se musela stejně matematikou prokousat, protože bez ní 
by inženýrkou ekonomie nebyla. Kdybych do toho mohl 
mluvit, pustil bych už děcka do škol, většina se na to těší. 
Ale je tu petice osmdesáti tisíc rodičů, kteří to odmítají. 
A tak se ministrovi nedivím, že má strach výuku plošně 
uvolnit. Kdyby potom někdo, nedej Bože, onemocněl, 
byl by na něho pořádán hon jak na premiéra. Navíc při 
dodržení protiepidemických opatření při dodržení patnácti 
žáků ve třídě by školy kapacitně i perzonálně nestačily.
 Projevil jsem se jako nepoučitelný snílek, když jsem 
uvěřil tvrzení premiéra, že část prostředků věnovaná 
na zbrojení by se dala smysluplněji využít. Nakonec je 
všechno jinak.
 Závazek 2% na obranu splníme, i když máme už kvůli 
koronaviru v rozpočtu pěknou díru. Ono fotografie našeho 
premiéra se snad dosud nejmocnějším mužem světa před 
krbem v Bílém domě není zadarmo. Co by za to současní  
i bývalí politici dali. Jak rádi by seděli na jeho místě, 
kdyby se jim ho podařilo vykousat nebo ještě lépe dostat 
ho do tepláků. A to se bohdá nestane. Nikoho schopnějšího 
mezi stávajícími politiky nevidím. 
 Má předpověď v posledním čísle našich novin, že 
největší mrazy v letošním roce budou v období květu 
ovocných stromů, se splnila. Já tak nebudu mít žádné 
třešně ani meruňky a z těch pár švestek, které na stromech 
vidím, bude slivovice jen tak na očichávání. Budu se muset 
uskrovnit a smířit se i s jabkovicí, která mi z minula zbyla. 
Pro nás dříve narozené je alkohol lék. Jak moc je mému 
zdraví prospěšný, jsem si znova uvědomil, když jsem 
musel dodržet abstinenci při léčbě boreliózy. Moc bych se 
tím neměl chlubit. Ale už čtyři přisátá klíšťata jsem letos 
na sobě objevil, jedno trochu pozdě. Bohužel právě to 
bylo infikované. Proto při návratu z procházek v přírodě 
se vždy vzájemně prohlédněte. Někdy i ta prohlídka může 
být příjemná.
 S mým posledním článkem v našich novinách vyslovila 
nespokojenost jedna čtenářka.
 Po partnerce mi vzkázala, že si mne podá. Když to 
bude v otevřeném prostoru, uteču. Ale když mne čapne  
v uzavřeném, nemám šanci. Abych pak nebyl první  
a jedinou obětí koronaviru v naší obci. Touto cestou jí 
nabízím smír. Usmiřme se. Nejlépe mou dobrou slivovicí.

Váš Standa Kovář

Vážení obyvatelé Příkaz a Hynkova,

 dovolte mi, abych Vás informoval o dění v Hanáckém 
muzeu v přírodě. Přestože koronavirová krize naše 
muzeum od poloviny března do konce května pro veřejnost 
uzavřela, pilně se u nás pracovalo, snad víc, než za běžného 
provozu.

 K tomu významně přispěl nový pracovník Hanáckého 
muzea v přírodě, Mgr. Josef Urban, který u nás nastoupil 
jako kurátor sbírek, etnograf a odborný garant. Josef 
Urban se specializuje na tradiční lidovou kulturu Hané, 
má za sebou desetiletou praxi ve Vlastivědném muzeu 
v Olomouci, a do našeho skanzenu tak přináší zejména 
potřebnou odbornost, kontakty i celkový přehled v oboru 
muzejnictví.
 Zřejmě nejvýznamnějším počinem koronavirového 
období je dokončení opravy vstupu do podzemního sklepa 
na dvoře gruntu. Jde o historický sklep, který zřejmě 
sloužil jako místo pro uskladnění brambor, zeleniny, 
ovoce a potravin. Dosud byl vstup do sklepa z velké části 
zasypán. Výsledkem opravy je citlivé navázání na původní 
kamenné zdivo, obnovení schodů, osazení madel a překrytí 
vstupu dřevěným záklopem. 
 V březnu se uskutečnila další etapa revitalizace sadu. 
Byly vysazeny historické odrůdy, které patří na typický 
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Naše obec se účastní Evropského projektu

 Na počátku tohoto roku se naše obec společně  
s dalšími jedenácti obcemi tzv. Olomoucké aglomerace 
zapojila jako partner do projektu Evropského sociálního 
fondu s názvem „Startovací centrum Olomouce“. Projekt 
je realizován prostřednictvím Sdružení EDUKOL  
z Olomouce, které nám nabídlo možnost účasti.

 Projekt se zaměřuje na pomoc osobám, které uvažují  
o změně povolání nebo jsou bez práce, osobám se zájmem  
o rekvalifikační kurzy či osobám se zájmem o zahájení 
vlastní podnikatelské činnosti. Naše obec také může 
díky finanční dotaci ve výši 267 330 Kč zřídit novou 
pracovní pozici a zaměstnat až na 12 měsíců občana, který 
nám pomůže například s administrativou nebo údržbou 
veřejných prostor a zeleně.  Účast v projektu také umožňuje, 
aby naši občané mohli bezplatně absolvovat zvolený 
rekvalifikační kurz nebo poradenství spojené s hledáním 
zaměstnání či jejich nového uplatnění. Nemusí se přitom 
jednat pouze o osoby nezaměstnané. Podporu mohou 
využít i lidé, kteří uvažují o změně současného zaměstnání 
nebo například živnostníci, kteří potřebují získat poznatky 

Vážení pacienti,

 dovolte mi, abych vám všem poděkovala za to, jaký 
jste měli zodpovědný přístup v době nejhorší koronavirové 
epidemie nejen k nám, ale i k ostatním pacientům, 
sousedům, rodině. Naštěstí proběhla elektronizace 
zdravotnictví (e-recept, e-neschopenka, emaily, sms) 
dříve, než virus udeřil, tedy jsme spoustu vašich požadavků 
mohli řešit takzvaně „na dálku“.
 Na druhé straně to bylo dobré pro ty, kteří ještě neuměli 
zacházet s elektronickým receptem zaslaným na mobilní 
telefon, a tímto se to naučili nebo využili služby, že jim 
recepty byly dovezeny z lékárny až domů. Tyto služby 
můžete využívat stále.
 Byla bych ráda, abyste v této ohleduplnosti 
pokračovali i nadále. Tedy i po zákazu povinného nošení 
roušek si nasadili roušku ve chvíli, kdy budete trpět 
jakýmkoliv akutním infektem dýchacích cest a budete 
se vyskytovat v prostorách s větším množstvím lidí... 
čekárny, obchody, pošta, práce apod. Jistě nám mohou 
být za vzor třeba obyvatelé Taiwanu. Možná jste si 
všimli poznatku, že mnohá úmrtí nezpůsobil samotný 
koronavirus, ale většinou nasedající bakteriální!!! infekce. 
Proto tedy apeluji na všechny pacienty starší 65 let, aby 
se nechali naočkovat vakcínou Prevenar 13, která chrání 
proti nejčastějšímu původci zápalu plic u starších pacientů 
a tím jsou pneumokoky. Vakcína i její aplikace je od 65 
let hrazená ze zdravotního pojištění. Samozřejmě se touto 
vakcínou mohou přeočkovat i pacienti mladší 65 let, ale  
v tomto případě si vakcínu i její aplikaci plně hradí. Stejně 
tak jste zaznamenali jakousi imunitní výhodu u pacientů, 
kteří byli naočkováni proti chřipce a tuberkulóze. Tedy 
opravdu, nenechte vše náhodě a přijďte se naočkovat. 
Vakcíny Prevenar 13 máme dostupné v ordinaci, můžete se
naočkovat kdykoliv v průběhu roku. Očkování proti 
chřipce zahájíme v září. Abyste se mohli očkovat, musíte 
být zdraví, bez akutního infektu.
 Vzhledem k hygienickým opatřením jsme úpravili 
ordinační hodiny. Nový rozpis najdete níže.

 Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kteří pro nás 
hlasovali v soutěži o ordinaci roku 2019. Díky vám jsme se 
umístili na prvním místě v Olomouckém kraji a na druhém 
místě mezi praktiky v celé ČR! Jsem ráda, že splňujeme 
kritéria moderní ordinace a velmi si vážím vaší důvěry.

Andrea Adamcová

hanácký grunt z přelomu 19. a 20. století, byl rovněž 
proveden prořez stromů, a tam, kde bylo z bezpečnostních 
důvodů třeba, odborníci provedli vazbu v korunách 
vzrostlých ořešáků. 
 Podařilo se nám také zajistit kolaudaci čtvrté stodoly 
- repliky původní stavby z 19. století -, která byla sice 
postavena v roce 1987, avšak dosud se nepodnikly kroky, 
které by vedly k vydání kolaudačního rozhodnutí. 
 O Hanácké muzeum v přírodě projevila zájem také 
Česká televize, která u nás natočila reportáž pro pořad 
Dobré ráno. Reportáž se vysílala 26. května na ČT 2 po 7. 
hodině. (Dostupné v archivu ČT - „Reportáž: Skanzeny-
Příkazy“).

 Rád bych Vás také informoval o letní programové 
nabídce. Od 25. června bude v horních sýpkách zpřístupně- 
na výstava O včelách a lidech. 
 Vernisáž proběhne 25. června od 17 hodin; všichni 
zájemci jsou srdečně zváni, vstup na vernisáž je volný. 
 V sobotu 1. srpna nás čekají žně, hlavní program letní 
sezóny, v neděli 23. srpna pak bohatý program pro děti  
s názvem Koniny a v sobotu 19. září proběhne akce 
Hliněné stavitelství. Plánujeme také oživení letních 
víkendů specializovanými řemeslnými programy, které 
budeme avizovat na webových stránkách, Facebooku  
i nástěnce na uliční fasádě. 

 Těšíme se na setkání ve skanzenô!

Petr Vodešil,
vedoucí Hanáckého muzea v přírodě

pro zlepšení jejich podnikání v oblasti podnikatelského 
záměru, marketingu, daní, práva, ekonomie atp. 

 Pokud budete mít zájem o účast v projektu, můžete 
se obrátit na vedení obce nebo přímo na zástupce  
Sdružení Edukol paní Mgr. Evu Masnou (tel. 777 839 177, 
eva@edukol.cz).

www.prikazy.czwww.prikazy.cz



Uzávěrka příštího čísla: 17.8.2020
POD HANÁCKYM ŽUDREM. Občasník, dat. vydání: 30.6.2020 - vydavatel: Obec Příkazy, IČ: 00228711, ved. redaktor: Mgr. Božena Mikolajczykova. MK ČR E 12641.  

Neoznačené fotografie a kresby archiv obce Příkazy. Sazba a tisk z dodaných podkladů: Tiskárna Litovel, Unčovice 56, 784 01 Litovel, tel.: 777 88 66 33

Z činnosti TJ Sokola

 Pomalu se i my v TJ vracíme do běžného režimu, 
soutěžní zápasy byly tedy pro jarní část zrušeny, ale 
všechna družstva trénují a sem tam sehrají přátelská utká- 
ní. Největší změnou se před začátkem nového soutěžního 
ročníku zdá být zrušení dorosteneckého týmu, který se 
potýkal s úbytkem hráčů. Jeho činnost byla pro následující 
ročník ukončena. Problém s počtem hráčů postihl také 
mužstva mužů, někteří hráči se rozhodli odejít do jiných 
klubů a někteří skončit s aktivní kariérou. Nicméně se 
aktivně snažíme najít nové hráče či přivézt zpět staronové 
tváře tak, aby byla zachována obě dvě mužstva mužů. 
Během nucené pauzy se snažíme udělat co nejvíce práce  
v areálu a na travnatém hřišti, takže brigády jsou teď  
o něco častější. Jsme rádi, že členové přiloží ruce k dílu  
a zapojí se do práce. 

 Oslavy Sokola, naplánované na poslední červnový 
víkend jsme přesunuli na rok 2021, dětský den jsme byli 
nuceni na základě opatření a doporučení KHS také zrušit. 
Těšit se ale můžete na sobotu 18.7.2020, kdy se na našem 
hřišti uskuteční Olstroj cup, turnaj starších pánů. 

 A v měsíci srpnu nám snad začne i nový soutěžní ročník 
fotbalových utkání. Na září je v plánu tradiční vinobraní. 

Za TJ Kateřina Hrubá

AMIMED s.r.o.
ordinace praktického lékaře

www.amimed.cz
Doba mezi  7:00 - 8:00 hod.  je vyhrazena

pro odběry  krve, EKG a administrativní činnosti.

Náš dlouholetý člen a bývalý předseda TJ Sokola Příkazy, 
pan Jiří Hřivna nejst., oslavil na jaře 80. narozeniny, 
členové TJ mu byli v hojném počtu popřát k jeho 
významnému jubileu.
Zleva: Petr Bednář, Vladimír Dostál, Pavel Pěček, Zbyněk 
Čapka, Jiří Hřivna, Petr Vaca, Jiří Vaca, Otakar Zbořil

ordinace  NÁKLO č. 59
Tel.: 585 967 569, 602 685 958

ordinace  PŘÍKAZY č. 200
Tel.: 602 685 958

ordinace  STŘEŇ č. 1
Tel.: 602 685 958

PO 7:00 - 14:30 hod.
12.00 - 12:30 hod. - obědová pauza

13:00 - 14:00 hod. - na objednání

ÚT 7:00 - 15:00 hod.
12.00 - 12:30 hod. - obědová pauza

13:00 - 15:00 hod. - objedn. prac.

ST 7:00 - 13:00 hod.
12.00 - 13:00 hod. - na objednání

ČT 13:30 - 18:00 hod.
15.00 - 17:00 hod. - pouze pracující
17:00 - 18:00 hod. - na objednání

12:00 - 13:00 hod.
každý první čtvrtek v měsíci

PÁ 7:00 - 12:00 hod.

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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NÁKLO PŘÍKAZY STŘEŇ

PO
7:00 - 14:30

12:00 - 12:30 obědová pauza

13:00 - 14:00 na objednání

ÚT
7:00 - 15:00

12:00 - 12:30 obědová pauza

13:00 - 15:00 objedn., prac.

ST
7:00 -13:00

12:00 - 13:00 na objednání

ČT
13:30 - 18:00

15:00 - 17:00 pouze pracující
17:00 -18:00 na objednání

12:00 -13:00

každý první čtvrtek v měsíci

PÁ 7:00 - 12:00

ORDINACE: 

NÁKLO 59             Tel. : 585 967 569, 602 685 958     PSČ 783 32
PŘÍKAZY 200         Tel. : 602 685 958                         PSČ 783 33

WWW.AMIMED.CZ

Doba mezi 7,00 - 8,00 hod je vyhrazena pro odběry krve, 
EKG a administativní činnost.

STŘEŇ 1    Tel. : 602 685 958

-

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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SKANZEN

 Hanácké muzeum v přírodě v Příkazích vstoupilo do 
letošních  akcí velkolepě MASOPUSTEM  15. února.
Byly tu veselé maškary, které vtáhly do děje občany  
z Příkaz i širokého okolí. A bylo jich hodně (461 platících 
návštěvníků), kteří se rádi podívali, pobavili, zatančili  
i ochutnali dobroty připravené ve dvoře skanzenu, nabíze- 
né při zastaveních na obecním úřadě i jinde. K pohodě  
a úspěchu akce přispělo též příznivé počasí.
 I začali jsme pokračovat ve spolupráci na přípravě 
Velikonoc. Měli jsme naplánováno, kdo ze členů kulturní 
komise při Radě obce Příkazy nakoupí barvy či vajíčka, 
zajistí pečení jidášků a další věci, a přišlo vyhlášení  
nouzového stavu. Tedy STOP setkávání se.
 Ale, fungují telefony a pošta, můžeme být v kontak- 
tu aspoň takto. Zjistili jsme, že: ve skanzenu probíhá 
oprava podzemního sklepa ve dvoře a byla provedena 
výsadba ovocných stromů - historických odrůd (dle plánu 
revitalizace sadu).  Od 1. 4. nastoupil do skanzenu kolega 
etnograf Josef Urban, což je zásadní zpráva, protože 
je reálná šance, že se věci dají ještě více do pohybu,  
a správným směrem.

Koranavirový fejeton

 Když jsem v posledním čísle našich novin vyjádřil svůj ob- 
div Číně při řešení výskytu onemocnění způsobeného koro-
navirem ve Wu-chanu, nedovedl jsem si představit, že podobná 
opatření by se mohla realizovat i u nás. V poslední době to 
vypadalo, že svět se zbláznil. Někteří si mysleli, že si mohou 
dovolit všechno. Od výběru pohlaví, kde nejsou k dispozici jen 
mužská a ženská, přes perverzní hry v renomovaných divadlech 
až po nesmyslný zákon o ochraně osobnosti, kvůli kterému 
musela být z internetu stažena kronika naší maturitní třídy;  
a spousta dalších nesmyslů, nad kterými zůstává rozum stát  
a které nám byly přes sdělovací prostředky vnucovány. Moje 
maminka by takovou situaci řešila hodnocením - jak u blbéch 
na huře. Asi tak nějak vypadal konec říše římské, asi tak jsem 
si představoval konec světa. Myslel jsem, že v současné době 
není nikdo ochoten poslouchat, nikdo neuznává žádnou autoritu. 
Snad jen my starší, kteří jsme prošli vojenskou základní 
službou, kdy např. nás po kopcích kolem Žiliny v maskách honil 
sadistický o pět let mladší podporučík. A nešlo neposlechnout. 
O to víc mne překvapilo, jak celý národ přijal přísná opatření, 
od zákazu vycházení, nošení roušek až po úplnou uzávěru 
nám blízké Litovle a Uničova. Jako první v Evropě. Však to 
tehdy řada politiků některých zemí kritizovala, aby později 
stejně jako my podobná opatření zavedla. Samozřejmě se našli  
i u nás někteří kritici-chytrolíni, za nic nezodpovídající, od- 
suzující zavedená opatření, omezující jejich práva. Nechtěl bych 
být v kůži těch, kteří tato opatření zavádějí a budou je po čase 
uvolňovat. Ať rozhodnou tak či onak, budou to po čase zase 
někteří kritizovat. S ulehčením jsem zjistil, že náš národ není 
národem tupců, který si zvolil špatnou vládu a prezidenta, jak 
se nám to ve veřejnoprávních médiích snažili dokazovat některé 
naše celebrity. Nejsme ani národem vyčuránků, ale ve velké 
většině lidí zodpovědných, obětavých a solidárních.
 Když tak o tom přemýšlím, příroda lidstvu připravila víc 
pandemií. Ve středověku mor a choleru a v roce 1920 španělskou 
chřipku. U všech byla vysoká úmrtnost. Na španělskou chřipku, 
která proběhla kontinentem, za jeden a půl roku zemřelo údajně 
50 milionů lidí. To jich žilo na Zemi něco přes dvě miliardy.  
Dnes je nás skoro 7 miliard a na koronavirus zemřelo nepodlo- 
ženě kolem 150 000 lidí. Je to jistě zásluhou i lepšího životního 

Informace z TJ Sokola Příkazy

 Fotbalová sezóna měla být v plném proudu, areál byl 
zamluvený pro oslavy narozenin … a neděje se nic, ostat- 
ně jako všude jinde. Před pomyslným začátkem jarní 
fotbalové části jsme stihli alespoň jednu brigádu, kdy 
jsme udělali to aktuálně nejpotřebnější v počtu, který 
dovolovalo nařízení Vlády ČR. Od té doby, co jsme 
uvaleni do karantény a nouzového stavu, čekáme, až se 
začnou nařízení uvolňovat a budeme moci společně,  
i když v rouškách a metr od sebe, pracovat v započaté prá- 
ci. Zrušily se všechny tréninkové jednotky dětí i dospě- 
lých. Čekali jsme, jak se situace vyvine s ohledem na 
mistrovská fotbalová utkání. Na začátku dubna přišel 
konečný verdikt, výkonný výbor FAČR rozhodl o ukonče- 
ní všech amatérských soutěží po celé ČR. Hráči trénují 
individuálně dle svých možností a čekají, až se budou 
moci zapojit do přípravy na hřišti ve více než ve dvou 
lidech. Myslím, že všichni, co navštěvujete naše zápasy 
nebo přijdete jen tak na pivo, už byste také rádi, aby se 
něco dělo. My už se těšíme, až vás přivítáme.
 Letos v červnu se měly konat oslavy 150 let od založení 
Sokola a 90 let od založení fotbalového oddílu. Oslavy 
jsme museli kvůli nastalé situaci zrušit, ale nepřijdete  
o ně, přesunuli jsme je na červen roku 2021. Budeme tedy 
doufat, že za rok situace dovolí, abychom tohle krásné 
výročí mohli společně oslavit. Aktuální informace z dění  
v TJ najdete na našich www a fb stránkách.

Za TJ Sokol Příkazy
Kateřina Hrubá

 Až se stav změní, určitě se zase sejdeme k přípravě 
dalších akcí a budeme rádi, že ve skanzenu můžeme vidět 
i zažít stále něco, co tam dosud nebylo a co nás může těšit.

Božena Mikolajczyková

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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stylu a vyspělého zdravotnictví. Zato k jejímu rozšíření po ce- 
lém světě stačily tři měsíce. Je sice pravda, že u zemřelých virus 
většinou urychlil jen nepříznivý průběh jiných onemocnění, ale 
to tak bylo i u chřipky v roce 1920, kdy bylo v populaci hodně 
jiných onemocnění např. tyfu, ale hlavně tuberkulózy. Zaplať 
pánbůh, že úmrtnost u tohoto onemocnění není tak vysoká. 
Daleko víc úmrtí bylo na viry, které se vyskytly v Africe - HIV 
a Ebola, u ní dokonce 60%. Ale ty se podařilo zvládnout. Tu 
bitvu s přírodou lidstvo v těchto případech vyhrálo. Je to jistě 
dobře. Na druhou stranu, příroda těmito viry “trestala“ lidstvo 
za sexuální nevázanost a překotnou porodnost v této lokalitě 
světa. Ale není vidět, že by si tam z toho vzali nějaké ponauče- 
ní, zejména v osvětě a rozumné porodnosti. Vždyť i kvůli tomu 
bude na konci století na světě údajně 11 miliard lidí. Uživí se na 
světě tolik lidí? Na to by se měly světové organizace zaměřit, ne 
na strašení úbytkem ledovců, které stejně neovlivníme.
 Říká se, že na všem špatném bývá něco dobrého. A tak  
i my po vyhlášení nouzového stavu, kdy musíme být většinou 
doma, jsme se z rychlého tempa zastavili a máme možnost 
víc přemýšlet o dění kolem nás. Začínáme si víc vážit nejen 
práce zdravotníků, hasičů a policistů, ale také učitelů, když při 
uzávěře škol se rodičové musí s dětmi učit a zjišťují, jak těžké je 
svého potomka zvládnout. Určitě v našich očích vzrostla i úcta 
k práci prodavaček, které pracují v první linii. Mně například 
potěšilo zjištění, že vláda mění priority. Už ne za každou cenu 
ekonomický růst, ale zamýšlí se i nad tím, zda prostředky 
vynakládané na zbrojení by nebylo lépe využít na potřebnější 
věci. Vždyť prostý člověk musí být zmaten, když vidí, že ten, 
který byl dosud označován za nepřítele, nám pomáhá s rouška- 
mi, respirátory a jinými pomůckami, které v boji s koronavirem 
potřebujeme. Ale podle některých našich opozičních politiků 
to není pomoc, když se to musí zaplatit. Jako by nám naši 
přátelé a spojenci dávali něco zadarmo. Naopak. Každý rok si 
odvezou 300 miliard na dividendách. Navíc chtějí, abychom od 
nich nakoupili drahé zbraňové systémy. Ty nás moc neochrání.  
Byly by zřejmě použité na obou stranách. To by na světě zůstalo 
možná míň lidí, než tu bylo před sto lety. Největším nebezpečím 
pro celou Evropu představuje v současné době islámská migrace 
a islámský terorizmus. Co dokážou a jaké vyznávají hodnoty, 
víme nejen z televize. Sám jsem dvě muslimské země před 
lety navštívil. Abych si udělal představu, jak to vypadá u toho 
nepřítele, který nás zradil tím, že nám pomáhá, přečetl jsem 
si román současného čínského autora. To abych věděl, co nás 
čeká, až přes hedvábnou stezku ovládne Čína půl světa. Zjistil 
jsem, že ne tak moc. Mají tam tvrdší kapitalismus než u nás. 
Moc však mají v rukou komunisté, které z ústředí každé čtyři 
roky střídají, přesunou je na opačný konec státu, aby se příliš 
nespřátelili s místními kapitalisty, zejména při zadávání státních 
zakázek. Má to prý omezit korupci. Ale moc se to, stejně jako 
u nás, nedaří, i když tresty jsou tvrdé. Je to sice jiná kultura než 
ta naše křesťanská, ale nezříkají se alkoholu a vepřového masa. 
To je u muslimů zakázané. Přesto bych tam nechtěl žít už pro- 
to, že zásluhou sice už ukončené politiky jednoho dítěte, je tam 
méně děvčat a v některých odlehlých oblastech se musí nevěsty 
kupovat. Nevím, jestli bych na to měl.
 Prožili jsme v nouzovém stavu s velkými omezeními už více 
než měsíc. Obdivuji se všem, kteří se snaží pomáhat - babičkám 
v domovech důchodců, šijí roušky a třeba i některým lidem  
z profesí, které jsou zavřeny, jak nečekají jen s nataženou rukou, 
ale zapojují se do činností, kde je právě teď potřebná každá 
ruka, např. v lesnictví, zemědělství, ale i v sociálních službách. 
Karanténu lépe snášejí ženy. Vidím to i u nás doma. Partnerka 

má pořád co dělat. Musí uvařit, uklidit, může šít roušky, našila 
jich pro celou rodinu a šila by dál, kdyby měla z čeho. A ještě 
mi krade práci s poklízením králíků a přípravou otopu, které 
rafinovaně udělá, když ráno ještě spím. Zakázal jsem jí to. Ale 
to bych musel dřív vstávat, což se mi nedaří. Přestože rád vařím, 
jen dvakrát mi nechala uvařit oběd, to když si na mé speciality 
netroufala - zaječí guláš a kapustu dle mne. A tak mi zbývá 
jen snění o orosené sklenici točeného piva a sledování zpráv  
v novinách a na internetu. No, ale někdo přece musí mít v rodině 
přehled. K protichůdným názorům odborníků na koronavirus 
zaujímám vlastní stanovisko, ale je mi to houby platné zvláště, 
když obě strany mají pravdu. Abych se s tím srovnal, jdu dělat 
na zahradu nebo do lesa nebo se jdu do Sečí proběhnout se 
psékem. I tam chodím s rouškou a slzy mi hrknou do očí, když 
vidím párek mladinkých milenců s rouškami držících se za ruce. 
Zavolám na ně - „na líbání si ty roušky sundejte“.
 Už jsem se dostal ze stresu, který způsobil náš návrat  
z lyžování v Itálii. Každý, kdo se vrátil z Itálie, byť ne z oblasti, 
kde byl výskyt koronaviru, byl v naší obci nebezpečný. Zprvu 
jsem se smál tomu, když partnerce zakázali přístup na zkoušku 
našeho pěveckého sboru, i to jak mi dušná šedesátnice s přízna- 
ky nejtěžšího stádia koronavirové infekce chtěla zabránit vstupu 
do naší kaple. Ale smích mne přešel, když rodina dostávala 
telefonické a SMSkové dotazy, zda mne skutečně v noci odvez- 
li v posledním tažení (agónii) do nemocnice. Nakonec zavolala 
i naše obvodní lékařka, jak to se mnou je, že si připadá jako 
telefonistka řešící dotazy na mne. Omluvil jsem se jí mejlem, 
že kvůli mně má takové nepříjemnosti, Odpověděla, že tak 
asi ve středověku probíhal hon na čarodějnice. Já na rozdíl 
od čarodějnic neskončil upálený na hranici, ale jen se slabým 
infarktem, z kterého jsem se dostal pobíhaním po lese  
a plaváním v ledové vodě nákelské pískovny. No, a samozřejmě 
jsem nezanedbával ani léčbu slivovicí. Já se těm, co měli strach  
z toho, abych je nenakazil, nedivím, ani se na ně nezlobím. 
Vždyť strach z tohoto onemocnění, kde v televizi pořád řeší, 
kolik lidí zemřelo, byl oprávněný. A možná je lepší, když ten 
strach je větší než menší. Tož zůstávejte hlavně vy zdraví. 

Váš Standa Kovář

PS: A po procházkách v našem lužním lese se pořádně 
prohlédněte, jestli nemáte přisáté klíště. Já sám jsem si letos už 
dvě našel. Rouška vás před boréliózou neochrání. Borélióza vám 
může víc uškodit než případný koronavirus..
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